Astronomical Union specifications:

تسمية "شبه القمر"

أسماء مختارة وفقاً للمواصفات المطلوبة من الإتحاد الفلكي الدولي

1. Zeinoun:

He was a Phoenician philosopher who founded the Stoic school of philosophy, based on the ethical ideas of virtue. He taught it in Athens since 300 BC. Stoicism was based on affirming the goodness and intellectual peace resulting from a life of virtue in harmony with nature. It was proved successful and flourished as a dominant philosophy in the Hellenistic era throughout Roman era.

1. زينون :

زينون الرواقي هو فيلسوف فينيقي مؤسس المدرسة الرواقية في الفلسفة، المرتكزة على الأفكار الأخلاقية للفضيلة وقد درّسها في أثينا منذ 300 ق.م، قامت الرواقية على تأكيد الخير والسلام الفكري الناتج عن حياة الفضيلة بانسجام مع الطبيعة حيث أثبتت نجاحها وازدهرت كفلسفة مسيطرة في العصر الهيليني عبر الحقبة الرومانية.

2. Haramoun:

The highest mountain in eastern Lebanon. it was sanctified by the Canaanites, Phoenicians and other civilizations. He was mentioned in the Old Testament as "Baal Hermon." It is known that Jesus Christ came to Mount Hermon and resided in its vicinity to escape persecution. On that mountain, Jesus Christ was transfigured with Moses and Elijah next to him.

<u>2.حرمون:</u>

على جبال السلسلة الشرقية في لبنان. وقد قدسه الكنعانيون والفينيقيون وغيرهم من الحضارات. وقد ورد ذكره في العهد القديم باسم "بعل حرمون". ومن المعروف أن السيد المسيح جاء إلى جبل حرمون وأقام في جواره فترة من الزمن هرباً من الاضطهاد. وعلى ذلك الجبل تجلى يسوع المسيح أمام تلاميذه، وظهر بجانبه النبيان موسى وإيليا.

3. Cadmus:

A Phoenician prince from Tyre, he founded the city of Thebes in Greece and was its first king. He was the one who saved his sister Europe from the Greek god Zeus, who kidnapped her from Sidon to Greece. He was the one who published the Phoenician alphabet in Greece, in which the ancient Greek alphabet appeared, as confirmed by the historian Herodotus.

<u>3.قدموس:</u>

أمير فينيقي من صور قام بتأسيس مدينة "طيبة "في اليونان وكان أول ملك عليها، هو من أنقذ أخته اوروبا من الأله الاغريقي زوس الذي اختطفها من شاطىء صيدا الى اليونان. وكان أول بطل وأعظم قاتل للوحوش قبل هرقل. وهو من قام بنشر الأبجدية الفينيقية في اليونان ومنها ظهرت الأبجدية الإغريقية القديمة، كما يؤكد على ذلك المؤرخ هيرودوت.

4. Thales:

Thales of Malta, the Phoenician, lived between the years 562 and 640 BC. He is at the top of the list of astronomers and mathematicians. He was the first to say that water is the origin of life, and that the Earth floats on water. He was also the first to predict the solar eclipse at its next date.

<u>4.طاليس:</u>

طاليس الملطي الفينيقي، عاش بين الأعوام 562 و640 ق.م وهو يتصدر قائمة الفلكيين والرياضيين، وهو أول من قال أن الماء أصل الحياة، والأرض تطوف على المياه. كما كان اول من توقع كسوف الشمس في موعدها التالي.

5. Pythagoras

A Phoenician, born between 580-570 BC in Sidon. A year after his birth, his mother took him to the sacred temple of Afqa, which is the temple of Adonis and Ishtar located above Byblos, and there she cut his hair and baptized him in fulfillment of her vow. Then he lived in Tyre until the age of eighteen, to learn there. He is the owner of the Pythagorean theory of mathematics.

<u>5.فيثاغورث</u>

فينيقي ، ولد ما بين 580-570 ق.م في مدينة صيدا. بعد عام من ولادته أخذته أمه الى هيكل أفقا المقدس وهو هيكل أدونيس و عشتار الواقع فوق مدينة بيبلوس-جبيل وهناك قصت شعره و عمدته وفاء لنذرها. ثم أقام في صور حتى سن الثامنة عشر، ليتعلم فيها. وهو صاحب النظرية البيتاغورية في الرياضيات.

6. Shamshattu:

In Phoenician mythology, the sun was worshiped as an independent deity called Shamshattu, who represented life, dignity, justice and power. According to legend, Shamshattu drove iron chariots that crossed the sky daily from east to west, bringing heat, light and life to the world.

6. شَمْشَاتُو:

في الأساطير الفينيقية، كانت الشمس تُعبد باعتبارها إلهةً مستقلة تُدعى شَمْشَاتُو، وكانت تمثل الحياة والكرامة والعدالة والقوة. ووفقًا للأسطورة، فإن شَمْشَاتُو كانت تقود عربات من الحديد تجتاز بها السماء من الشرق إلى الغرب يوميًا، وتحمل معها الحرارة والضوء والحياة إلى العالم.

7. Eshmun:

Phoenician god of healing and fertility. Even today, it remains a symbol of medicine. In fact, a golden plaque was found near the Temple of Eshmun in Sidon, depicting the god Eshmun with a staff in his right hand with a snake wrapped around it, a symbol that is still used today as a symbol for doctors. Eshmun Temple has been included in the UNESCO World Heritage List due to its archaeological importance.

7. أشمون:

اله الشفاء والخصوبة عند الفينيقيين . وحتى اليوم، لا يزال أشمون رمزًا مهمًا للطب. في الواقع، وجدت لوحة ذهبية بالقرب من معبد أشمون في صيدا، جنوب لبنان، تمثل فيها الإله أشمون وفي يده اليمنى عصا يلتف حولها ثعبان، وهو الرمز الذي لا يزال يستخدم اليوم كرمز للأطباء. وقد تم إدراج معبد أشمون في قائمة التراث العالمي لليونسكو بسبب أهميتها الأثرية

8. Melgart:

God of the city of Tyre. His worship dates back to the tenth century BC., When Hiram, King of Tyre, established a shrine in honor of Melqart and worked to spread his worship among his people, then, this worship spread throughout all the Mediterranean. Melqart was the first promote the special relationship that the city of Tyre held with its great colony, Carthage.

8.ملكارت:

إله وشفيع مدينة صور. يعود تاريخ عبادته إلى القرن العاشر ق.م. عندما قام حيرام، ملك صور، ببناء مزار تكريما لملكارت وعمل على نشر عبادته ضمن شعبه. وانتشرت عبادة هذا الاله إلى جميع مناطق محيط البحر الأبيض المتوسط، . وكان ملكارت يشكل الراعي الأول للعلاقة المميزة التي حافظت عليها مدينة صور مع مستعمرتها العظيمة قرطاج. وكانت ترسل لملكارت سنويا الهدايا من قرطاج الى موطنه الرئيسي صور.

9. Jubail:

Known as "Byblos", is a Phoenician city on the Mediterranean coast. It was founded in the sixth millennium BC as a fishing village. Byblos was famous for: exporting the Phoenician alphabet to the world, its trade relations with Egypt, the manufacture of Phoenician ships from cedar wood, and the manufacture of pottery. UNESCO classified it as a World Heritage Site in 1984.

<u>9 جبيل:</u>

جبيل أو "بيبلوس" هي مدينة فينيقية على شاطئ المتوسط. تاسست في الالف السادس قبل الميلاد كقرية لصيد السمك. اشتهرت جبيل بالأبجدية الفينيقية التي صدرتها الى العالم، وبعلاقاتها التجارية مع مصر وبصناعة السفن الفينيقية من خشب أشجار الأرز وبصناعة الفخار. صنفتها منظمة اليونسكو في 1984 موقع تراث عالمي.

10. Sinnin:

It is a mountain in the western chain of Lebanon, known as its second highest peak. Its western slopes overlook the Mediterranean Sea, while its eastern slopes slope towards the Bekaa Valley. The origin of its name is Chaldean, derived from two words Sin and Nin: Sin is one of the moon gods and Nin means light, thus "Mount Sinnin" stands for "the mountain of moonlight".

10.صنین :

هو جبل من السلسلة الغربية للبنان. وهي ثاني أعلى قمة في جبال لبنان. وتطل سفوحها الغربية على البحر الأبيض المتوسط، بينما تنحدر سفوحها الشرقية نحو وادي البقاع. أصل اسمها كلداني مشتق من كلمتين سين ونين: سين أحد آلهة القمر ونين يعني النور، وجبل سنين هو جبل ضوء القمر.

11. <u>Sour</u>

A Phoenician city called "Tyre" or "Tyr", which means "rock". It is one of the oldest cities in the world, dating back to more than 4000 years BC. It was one of the most important Phoenician cities. It was founded by the great god Melqart as a port and industrial center. It was known in legend as the birthplace of Cadmus and his sister Europe (which gave Europe continent its name).

11.صور

مدينة فينيقية اسمها يعني "الصخرة". هي واحدة من أقدم المدن في العالم، ويعود تاريخها إلى أكثر من 4000 سنة ق.م. كانت واحدة من أهم المدن الفينقية، أسسها الإله العظيم ملكارت، وكانت ميناءً فينيقياً قديماً ومركزاً صناعياً، وقد عُرفت في الأسطورة، باسم مسقط رأس قدموس و أخته أوروبا (التي اعطت القارة الاوروبية اسمها).

12. Mochoss

A Phoenician scholar, born in Sidon on the shore of the Mediterranean, in 1350 BC. He was the first to research about the atom, and he founded a school in Beirut, where he taught his theory of the atom. The school continued until the sixth century BC. He believes that existence consists of indivisible atoms, and that everybody, no matter how small, is composed of indivisible atoms.

12.موخوس:

عالم فينيقي، ولد في صيدا على شاطئ البحر المتوسط، عام (1350) ق.م. وهو أول من بحث في الذرة، وأسس مدرسة في بيروت استمرت حتى القرن السادس قبل الميلاد، وكان يدرّس فيها نظريته حول الذرة. وهو يرى: إن الوجود يتألف من ذرات لا تنقسم وإن كل جسم مهما صغر هو مركب من ذرات غير قابلة للانشطار.

13. Ashtaroute

Or Astarte, The Phoenician goddess of fertility, love, and war. She was famous for her beauty, boldness, and love of existence. She is the heroine of legends, and has been sung by the world's great poets, writers, and painters. She is the shepherd and lover of Adonis in Byblos and Eshmun in Sidon.

<u>13.عشتروت</u>

إلهة الخصوبة والحب والحرب عند الفينيقيين، اشتهرت بجمالها وجرأتها وحبها للوجود. وهي بطلة الاساطير، وقد تغنى بها كبار الشعراء الكتاب والرسامون في العالم. هي راعية وحبيبة ادونيس في جبيل وأشمون في صيدا.

14.<u>Arze</u>

(Or Cedar) is a perennial tree in the mountains of Lebanon, from which the Phoenicians built their ships to travel the Mediterranean. It is an important national symbol. And The cedar is in the middle of the Lebanese flag.

14.أرزة

شجر معمّر في جبال لبنان، بنى منه الفينيقيون سفنهم لارتياد البحر المتوسط. وهو رمز وطني مهم يتوسّط العلم اللبناني.